
Årsmøde 7.3.2019 Sygehus Lillebælt. 
 Sidsel Ibsen bød velkommen. 
Afdelingslæge v. Horsens sygehus Negin Jaafar havde et oplæg om ”Dyspareuni hos kvinder med 
anden etnisk baggrund”. Negin bruger sin faglige viden i en brevkasse hvor kvinder fra 
mellemøsten kan skrive til hende med spørgsmål omkring gynækologiske problemstillinger. 
 
Negin som selv er halv kurdisk halv dansk, da hun er flygtet til Danmark som 11 årig. 
Hun fortalte om ”Den etniske smerte” som har en stærk baggrund i den arabiske kultur, hvor 
kvindens underliv ikke tilhører hende men familien, og sener når hun bliver gift, tilhører hendes 
mand.  
Fra barnsben lærer pigerene at ”det de har imellem benene” skal gemmes væk, og passes på- det 
er deres og familiens største værdi. 
  
Det kan være svært for vestlige læger at have denne kulturelle indsigt. 
 
Negin var også inde omkring den aktuelle debat omkring reetablering af jomfruhinden hos kvinder 
der har været seksuel aktive. 
 
Sluttelig fortalte hun om hvordan tolkning kan være et stort problem, både fordi kvinden ikke 
fortæller hele problematikken, da det kan fortælles videre via tolken, dels fordi tolken er selektiv 
og nogle gange subjektiv i sin tolkning til kvinden. Få steder anvendes telefon tolkning og 
videotolkning som kan være en løsning på noget af problemet. 
 
Efterfølgende var der mange spørgsmål samt meningsudveksling. 
 
Derpå generalforsamling: 
Mette Meinert valgt som ordstyrer 
Sus Rasmussen referant 
Årsberetning fra Sidsel Ibsen 
Fortalte at bestyrelsen har haft et weekend møde, samt et kort møde i København. 
Bestyrelsen har haft fokus på at skabe overblik i dropboxen, hvor der har været brug for 
oprydning. 
Overtagelse af opdatering af hjemmeside hvor Louise Schoesler, har gjort et stort stykke arbejde. 
Derudover er kikket på de nye tiltag der var igangsat fra den tidligere bestyrelse:  
Egenomsorg 
Flere medlemmer 
Certificering af sygeplejersker 
Gruppeforløb på flere afdelinger 
Fokus på den sexologiske samtale 
Forskningsprojekter. 
 
Beretning godkendes. 
Årsregnskab for 2018 gennemgåes af kasser Pia Tutein Brenø 
Regnskabet er godkendt af to revisorer: Mette Meinert og Catrine Stenz. 
Regnskabet viser en kapitalt på 118674 kr. 



Det vedtages at kontingent beløbet vil være uændret til næste år. 
Louise Schoesler gennemgår bestyrelsens forslag til at få opsat en ny hjemmeside som vil være 
sikkerheds godkendt, samt nem at opdatere for vores webmaster. 
Der er enighed blandt medlemmerne om at dette kan igangsættes. Louise Schoesler vil sætte det i 
gang. 
Indkomne Forslag: 
 
Henrik Vittrup er blevet kontaktet af en repræsentant for vulvodyni foreningen, som ønsker at 
være repræsenteret til vore møder i DSVL. 
Dette er tidligere blevet afvist af bestyrelsen udfra de vedtægter DSVL bygger på, at det kun er for 
sundhedsfaglige personer med interesse i vulvodyni.  
 
Diskussionen kører og der kommer følgende kommentarer 
Vi vil hellere gøre det omvendt for at være brobyggere kan vi være med til deres møder. 
Dette er et fagligt selskab, hvor der vil blive selekteret i emner 
Tavshedspligt?? 
Bestyrelsen vil gå videre med dette. Bl.a andet hvordan gør de i andre foreninger? 
 
Evt: Ingenting 
 
Der er to bestyrelsesposter fri og følgende to personer vælges ind 
Kirsten Lund Sørensen 
Louise Schoesler 
Der er to suppleantposter fri og følgende to personer vælges ind 
Pia Bertelsen 
Cathrine Stenz 
 
Derudover fortsætter  
Sidsel Ibsen 
Gitte Vittrup 
Pia Tutein Brenø 
 
 
Efter frokosten er emnet ”Sygeplejerskens rolle i vulva ambulatoriet” 
 
Maybritt Nielsen fra klinik for hud- og kønssygdomme fortæller om smørebeh. Til vulvalidelser. 
 
Derpå Dorris Jensen og Bente fortæller om deres rolle i vulva ambulatoriet, på Hjørring Sygehus 
De informerer om hudpleje til LS pt. Samt har tlf opfølgning med Ptt. 
Der er ny struktur på vej da de har lange ventelister til tlf opfølgning med ptt. Dette grundet et 
stigende antalt ptt med LS. 
 
Gitte Vittrup fortæller om deres tilbud om gruppeforløb til ptt. Med LS, hvor formålet er at ptt. 
opnår en større viden om behandling, og dermed opnår større handlekompetencer og ansvar. 
Ptt. Får skabt mulighed for refleksion omkring følelsesmæssig håndtering generelt.  



Sluttelig skabes der mulighed for at få  indsigt i hvor seksualiteten kan påvirkes af en hudsygdom i 
vulvaområdet. 
 
Sus Rasmussen gennemgår hvordan der arbejdes med gruppeundervisning på AUH Skejby. Hvor 
ny henviste ptt visiteres via Mette Meinert til gruppeundervisning med efterfølgende 
undersøgelse. Herunder også en af sygepleje funktionerne at vejlede ptt i desensibilisering hvor 
ptt selv prøver dette inden den individuelle undersøgelse er færdig. 
 
Der spørges bredt ud blandt sygeplejersker hvad deres funktion er i vulva amb.: 
 
Hvidovre har et fagligt team, men ingen selvstændige opgaver 
 
Kolding: Selvstændig udfører laserbehandling til ptt med LS, hvor der foregår megen samtale 
under denne 10 minutters behandling. 
 
Hjørring:Tlf opfølgning 1-2mdr efter første besøg i vulva klinikken 
 
Herlev: Her har sygepl. Et selvstændigt sygepleje amb. Hvor hun fortager  Podning for svamp og 
for infektion. Har haft gruppe undervisning for vulvodyni ptt, samt LS patienter, men ikke længere. 
Instruerer ptt i anvendelse i stave og smøring med steoider. 
 
Holbæk: Udfører laser behandling til ptt. med LS. Poder for svamp og infektioner, har tlf 
opfølgning. 
 
En læge spørger kan vi få lavet en rammeordination så sygeplejersken selv kan rp. Steoid 
præparater- Dette siges der ja til fra den dermatologiske sygeplejerske. 
En anden læge ønsker at sygepl. I vulva ambulatorier bliver certificeret. Evt et weekend kursus 
 
Hvad skal dette kursus indeholde? Og hvad har lægerne brug for aflastning i?: 
Tlf opfølgninger 
Instruere i anvendelse af dilatatorer 
Podninger  
Wetsmear  
Smøre regi- gerne så det ensrettes! 
Sexologi 
Smerter teori 
Fysiologien 
Kontroller 
Gruppeundervisning 
Kontrol af vulvodyni ptt 
Viden om existerende behandlinger og hvor de udføres 
 
 
 
 



Hvad kræves der af niveau for en certificering ECT point? 
 
Kan der bevilges økonomisk midler til denne certificering fra FS23 paraply organisationer under 
DSR? En mener der er midler til dette. 
 
Der nedsættes en arbejdsgruppe hvor bestyrelsen er tovholder. 
 
Arbejdsgruppen består af: 
 
Pernille Mejlvang læge 
Pia Bertelsen læge 
Henrik Vittrup læge 
Hedda Stenvinkel sygepl. 
Helle Egeberg sygepl. 
 
 
Henrik Vittrup nævner det er vigtigt med en effektmåling af dette nye tiltag. 
 
Sluttelig aftales at Pia Tutein Brenø udsender mail liste over sygeplejersker i DSVL til alle sygepl. 
 
 
 
 


